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Enstminnen ssa.
3. Lause-opftia.

Kun esineestä jotakin sanotaan, syntyy lause. Esimerkiksi-
Lintu lentää. Tyttö tirjottaa.

Lause on sanoilla ilmoteltu ajatus. Lauseen ensimäincn sa-
na alkaa isolla kirjaimella.

Lauseessa on kaksi pääosaa: alus ja Mlline, Alus on lauseen
jäsen, josta lauseessa puhutaan. Maine on lauseen jäsen, joka
aluksesta joiakin mainitsee. Edellisessä esimerkissä owat lintu ja
tyttö aluksia, lentää ja kirjottua maineita.

FI. Äänioppia.

Lauseen osia owat sanat. Esim. Pienet tytöt leikkimät. M°
della äänen katkeamalla sanottu sana tahi sanan osa on tawU.
Esim. Pie-net tytöt leik-ki-wät. On se niin.

Kielen äänet
Suomen kielessä on 21 kirjainta. Ne owat silmin nähden

merkkiä, mutta korroin kuullen ääniä. Kirjaimet jaetaan kahteen
osaan: ääntiöitä owat: a, e, i, o, u, y, ä, ö. Näiden ääni
kuuluu selwästi. Kerakkeita owat: d, g, h, j, k, l, m, n, p, r,
s, t, w. Näiden ääni ei kuulu selwästi ilman ääntiöiden a-
wutta.

Wieraissa kielissä tawatacm wielä: b, c, f, q, x, z.
Ä ii n t i ö t.

Aäntiöt owat kowill: a, o, u.
pehmeitä: ä, li, y.
keweitä: eja i.

Kowat ääntiöt sop,wat samassa sanassa towain kanssa ja peh-
meät pehmenin kanssa, multa keweät soweltuwat molempain, ehkä
mielusammin pehmeiden, kanssa.
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Kun ääntiö on pitkä, niin se kirjotetaan lahdella kirjaimella.

Esim. Ee-wll. aa-si, uu°ni. Lyhyt ääntiö merkitään yhdellä kir-
jaimella. Esim. I-10, a»pu.

Jos samassa tawussa tulee kuulumaan läksi eri ääntiötä, esim.
lei-pä, auma, tui-ma. sanotaan sitä kaksoisääntiöksi. Ne owat
jolo warsinaisia, esim. uo, yö, ie, joissa jälkimäinen ääntiö on
äänektäämpi, lun edellinen, tahi esi-äänisiä, esim. ou, öy, vajois-
sa edellinen ääntiö on äänektäämpi.

Pitkät ääntiöt kyllä sopiwat mihin tawuun hywänsä (esim.
skU-raa-maan), mutta talsoisääntiöt eiwät sowi muuhun, tun sa-
nan ensimaiseen tawuun, jos ei i ole jälkimäisenä, Esim. neu»
loin.

Kerakkeet
owat jäsentymisensä mukaan: I) kurkku-«»niä: l, g, j, h, 2) tie»
li-ääniä: t, d, l, n, r, s ja 3) huuli°ääniä: p, w, m.— Kissa
täy ilma woimallisesti kurtun läpi, h:ssa leweämmin. Ne owat
siis wielä: 1) loivia: k, t, p; 2) pehmeitä: n, j. d. w ja 3)
keweitä: h. l, n, r, s, m.

Molemmat jaot nähdään selwästi seuraamasta taulusta:
Kowat: Pehmeät: Keweät:

Kurttu-äänet: k g, j h
Kieli-äänet: t b r. S, l, n

Huuli-iiänet: p w m.

T a w u t.
Itsinäinen lyhyt, niinkuin pitkä- tahi talsoisääntiötin, woi tehdä

tawun. Esim. I°lo, ää°ni, au-ma.
Jokaiseen tawuun tarwitaan ääntiö, johon woi yhdistää kerat»

teen edelle, esim. ta-la, mu°ta, keralleen jälteen, esim. wih«doin.
Her°man. Edellisistä esimerleislä wielä nähdään, etlä lahdesta
leratteesta lirjotetaan toinen edelliseen, toinen jättimäiseen tawuun.
Kolmesta leratteesta talsi edelliseen, ylsi jättimäiseen tawuun-
Esim. Marl-ta, hurs-las.

Tawu on lyhyt, jos siinä on lyhyt ääntiö tahi sitä seuraa
ylsi terate. Esim. I°lo, e-10. Piitä on tawu, jossa on pitkä
eli tatsoisääntiö, tahi tun lalsi leratetta seuraa lyhyttä ääntiötä.
Esim. Heis-la huu-taa ja reu-too. Pamp-pu kuors-saa.
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Sanoissa on huomattawa wartalot ja päätteet. Esim, Talo-
Uinen, wilja»wa, ahne-ttiwa. Talo, wilja ja ahne owat «var-
talolla, -llinen, °wa, -ttiwa owat päätteitä.

AäntiLllä päättywä tawu on awonainen, leralleella päättywä
umpinainen. Esim. Tu-pa. Wih-lot.

Kerakkeiden pehmeneminen.
Jos lowat keratkeet k, t, p alkawat lyhyen awonaisen tawun,

jota ei ole sanan ensimiiinen, mutta tuutuu sanan wartaloon, ja
tawu (sanan taipuessa, lyhentyessä tahi johluessa) tulee sulkeutu-
maan, niin ne pehmenewät seuraamalla tawalla:

K.
1. K katoaa, jos toinen k käy edellä. Esim. Kul-ko. kukon.
2. K katoaa, jos h, l, r tahi ääntiö läy edellä. Esim. Tah-

to, tahon; mal-ta, malan; härkä, härän; hä«lä, hä'än.
3. K pehmenee g:tfi, jos n läy edellä. Esim. Ken°tä, kengän.

T.
1. T latoaa, jos toinen t läy edellä. Esim. Matli, matin.
2. T muuttuu edellisensä kaltaiseksi, jos l, N, r läy edellä.

Esim. Kulta, lullan; häntä, hännän; piirto, piirron.
3. Jos h tahi ääntiö tay edellä, t pehmenee d:lsi. Esim.

Tahto, tahdon; wihta, wihban; luhta, luhdan; mato, madon.

P.
1. P katoaa, jos toinen p läy edellä. Esim. Pappi, papin.
2. Jos m läy edellä, p pehmenee nnlsi. Esim. Lampi, lammen.
3. Jos l, r, tahi ääntiö läy edellä, p pehmenee w:kfi. Esim.

Leipä, leiwän; lupa luwan.

111. Sana-oppia.

Sanaluokat.
Suomen lielen sanaluokat owat:

1. Nimisanat: kirja, pöytä, ihminen,
il. Laatusanat: pehmeä, pitkä, hywä.
3. Laslusanat: wiisi, sata, tuhannen.
4. AsemosllNllt: hän, sitä, se,
5. Ttlosanat: hakkaa, lukee, «ppii.
6. Mlllllllsanllt: nopeasti, ulkona, eilen.
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7. Sijllsanat: walissii, wastaan, all»,
8. Sidesanat: ja, että, kun, luin.
9. Kiihtosanllt: moi! ah! aicii!

Nimisana on esineen nimi ja sanoo, mitä esine on. Nimisa-
noja on kahta lajia: perussanoja ja ajatussanoja.

Perussanat owat aistimilla huomattawam esineiden nimiä,

Esim. Ihminen, kirkko, uniinko. Ne jaetaan wielä neljään eri
osaan: eriö-, yhteis-, aine-, ja jonkkonimiin. Esim. Suomi.
Kylä. Wesi. Metsä.

Ajatussanat omat esineiden omaisuuksien, woimain, tiloin ja
teloin nimiä. Esim. Kauneus. 110. Watewyys. Laulu.

Erityiset muodot, jotka,nimisana saa eri »»aiheittensa merkitsemi-
seksi, omat sen miwutus. Taiwutusmuotoja nimitetään sijoiksi,
ja siis taiwuttamista sijoittelemistksi.

Iksikössä on nimi- sekä tekosana, kun puhe on yhdestä. Esim,
Poika lukee. Tyttö tirjottaa. Monikossa on se, kun puhe
on monesta. Esim. Poiat lukewat. Tytöt kirjottawat.

Sijain nimet: Yksikkö: Monikko:
Nimentö talo talo-t
Qsanto talo-a talo-ja
Omanto talo-n talo-jen
Asunto , talo-ssll talo-issa
Whdentö talo-sta talo istu
Menentö talo-hon taloihin
Siwunto talo-lla talo-illa
Otanto talo-lta talo-ilta
Annanto, talo-lle talo-ille
Muutanto tlllo-ksi talo-ikft
Kautanto talo-tse talo-itse
Wajanto talo-tta talo-itta
Olento talona talo-ina
Seuranto talo-ne talo-ine
Awunto talo-n talo-in.

Edellä taiwutetussa sanassa on wartalo talo, ja pääte oman-
nossa -n, muutannossa -kst ja n, e. Sanan »vartalo löydetään
yksikön omannosta, päätteen n pois jättämällä.

Laatusana on omaisuuden eli laadun nimi, Esim. Puu on
pehmeä. Hywä, Kahta eli useampaa esinettä sopii omaisuu-
delleen toisiinsa werrata. Toisessa esineessä wöi sama omaisuus
olla suuremmassa määrässä tuin toisessa. Esim, Leipä on kowaa,
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multa toinen leipä on wielä kowempaa. Woipa ajatella jonkun
jeiwän olewan kallista kowimpaa. Wertatiloja on siis laatu-
sanalla kolme.

Alkutila: Wllittlltila: Wiwertaincn:
ahne ahneempi ahnein
kirkas kirkkaampi kirkkain

Laatusanat sijoittumat kaikissa tiloissaan samoinkuu nimisanatkin, Esim.
Nimentö: loma, kowempi, lowin. ,

Osanto: kowaa, kowempaa, kowimpaa, kowinta.
Omanto: kowan, kowemman, kowimmau -

j, n, e.

Laskusanat määräämät esineiden luwun eli paljouden. Esim.
Seitsemän markkaa. Viisitoista. Kolmekolmatta.

Määrätyt laskusanat sanowat tarkalleen esineiden luwun.
Epämääräiset sanowat wähän sinnepäin. Esim, Joitakuita, c-

räs, muutama, paljo. Laskusanoihin kuuluu wielä:

Kerrotllöscmat: kolminkertainen; neljästi; satakertainen.
laotltösanat: kaksittain; wähilellen,

puoli; kolmannes; wiisitoista sadannesta.
Asemosanat owat sanoja, joita käytetään nimisanain sijassa,

niiden ymmärrellä tarkemmin sanomalta. Esim. Minä, hän, te.
1, Erinäiset asemosanat, jctta seisomat wapaina, itsenäisinä

sanoina, owat useampaa lajia:
a) Tekiä-asemot: minä, sinä, hän; me, te, he. Esim, Mi-

nä luen;' sinä weisaat; he naurawat.
b) Osotnö-asemot: tämä, tuo, se; nämä, nuo, ne. Esim.

Tämä pärmä on hywä. Nuo hewoset hyppääwät.
c) Kysywllistt asemot: kuka, mikä, ken, kumpi. Esim. Kuka

mies? Ken teislä, tietää? Kumpi kirja?
d) Takakohtttiset asemoi: joka, jompi, ku, mi, yhdistäwät

päälauseen jäsenen sijassa olewan siwulauseen päälauseen jäse-
neen. Esim, Kuka on luo lyllö, joka nuon häläjää?

e) Itsekohtainen nsemo itse merkitsee lauseen alusta. E-
sim. Minä luen itseni wäsytsiin.

a) Epämääräiset asemot: joku, jompikumpi, tuki. Esim.
Joku leistä sen tumminti on'tehnyt.

2. Liite-asemot: -ni, >si, -nue, -mme mertitsewät esineen o°

mistä jaa. Esim. Kirj,,,», lakkinsa, taulumme.
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Tekosanat sanomat tekemisen nimen. Esim. Hakkaa, lukee,
kirjotta». Tekosanat omat kolmenlaisia:

1. Kohteellisia, jotka maalimat esineen, mihin tekeminen wai-
kuttaa. Esim. Poika syö juustoa, juo wettä ja särftää piimää.

2. Kohteettomaitt tetosanain tekeminen ei waikuta muuhun
esineesen. Esim. Juoksee, seisoo, makaa, yskii.

3. Itsekohtaisten tetosanain waikutus koskee takasin teliään.
Esim. Muuttaun, pistäyn,

Tetosanain tekiämuotoja yksikössä ja monikossa on kolme. E-
sim. Luen, luet, lukee; luemme, luette, lukemat.

Pää-aitamuotoja tekemisellä on myös kolme:
1. Lähi-aika, jolloin tekeminen parhaallaan tapahtuu, Esim,

Minä (nyt) luen,
2. Ohi-aika, jolloin työ jo on tehty, Esim. Minä olen lukenut,
3. Tulo-aika, jolloin lyö wasta tehdään. Esim Tulen lu-

kemaan.
Näissä aloissa on wielä entisetki cnat. Entinen lähiaika

luin, entinen ohiaika olin lukenut ja entinen tuloaika tulen
lukeneeksi.

Tekemisen käy sanoa tapahtuman: suoraan (minä luen), myönnyt-
lain (lukenen), ehdotellen (lukisin), toiwotellen (luteos sinä), käskien
(lue), taikka woi tekemisen ainoastaan nimittää (lukea) eli laatu-
sanana täyttää (lukema).

Tekoscmalla woi wielä erottaa uloskohtaisen ja Vastakohtaisen
lajin.

Uloökohtainen on laji, kun aluksen sanotaan jotain toimitta-
man. Esim. Poika lukee; tyttö kirjottaa.

Viastakohtmsessa lajissa alus itse kärsii tekemisen Vaikutuk-
sen. Esim. Minua nypistellään, kirja rewitään.

Tekosanain taiwutus.
Tekosanain taiwutusta sanotaan kllytelmäksi, joka sisältää sa-

nan kaitti tetiäin, tutuin, aikain, tapain ja lajien muodot, millä
sen erilyiset waiheet merkitään. Esim.



Uloskohtainen muoto.
1. Suoratapa.

Lähiaika.
Yksikkö: 1 luen

2 luet
3 lukee

Monikko: 1 luemme
2 luette
3 lukemat.

Entinen lähiaika.
Mitkö: 1 luin

2 luit
3 luki

Monikko: 1 luimme ,
2 luitte
3 lutiwat.

Ohiaika.
Itsitlö: 1 olen lukenut

2 olet lukenut
3 on lukenut

Monikko: 1 olemme lukeneet
2 olette lukeneet
3 owat lukeneet.

Entinen ohiaika.
Yksikkö: 1 olin lukenut

2 olit lukenut
3 oli lukenut

Monikko: 1 olimme lukeneet
2 olitte lukeneet
3 oliwat lukeneet.
Tuloaika.

Mitkö: 1 tulen lukemaan
2 tulet lukemaan
3 tulee lukemaan

Monikko: 1 tulemme lukemaan
2 tulette lukemaan
3 tulemat lukemaan.

Entinen tuloaika.
Yksikkö: 1 tulen lukeneeksi

2 tulet lukeneeksi
3 tulee lukeneeksi

Monikko: 1 tulemme lukeneiksi
2 tulette lukeneiksi
3 tulemat lukeneiksi.

2. Myöntötapa.
Miktö: 1 lukenen

2 lukenct
3 lukenee

Monikko: 1 lukenemme
2 lukenette
3 lutenewat.

3. Ehtotapa.
Yksikkö: 1 lukisin

2 tutisit
3 lukisi

Monikko: 1 lukisimme
2 lukisitte
3 lutisiwat. '

4. Toiwotapa.
MM: 1

2 lukeos
3 lukekoon

Monikko: 1 lukekoomme
2 lukekootte
3 lukekoot.

5. Kas ky tapa.
Mktö: 1

2 lue
3 luketaan

Monikkoa 1 luketaamme
2 luketaatte
3 luketaat.

8. Nimitapa.
Gnsimäinen nimitapa.

Osanto: lukea
Muutanto: lukeaksi.

Toinen nimitapa.
Asunto: luteessa
Awunto: luke«en.

Kolmas nimitapa.
Omanto: lukeman
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Asunto: lukemassa
Lähbewu: lukemasta
Menentö: lukemaan
Siwunlo: lukemalla
Qtanto: lukemalta
Wasanto: lukematta.

Neljäs nimitapa.
Nimentö: lukeminen
Osanto: lukemista,

. Wiides nimitapa.
Siwuuto: lutemaisilla
Otanto: lukemaisilta,

7. Laatutapa.
Enfimäinen laatutapa.

Nimento: lukewa
Osasto: lutewaa
Omanto: lukeman
Asunto: lukemassa.

Toinen laatutapa.
Nimentö: lukenut
Osanto: lukenutta
Omanto: lukeneen
Asunto: lukeneessa,,

Wastakohtainen muoto.
1. Suoratapa.

Lähiaika: (Minua) luetaan
(Sinua) luetaan
(Häntä) luetaan
(Meitä) luetaan
(Teitä) luetaan
(heitä) luetaan

Entinen llllnaika: luettiin
Ohiaika: on luettu
Entinen ohiaika: oli luettu
Tuloaika: tullaan lukemaan
Entinen tuloaika: lullaan lu-

keneeksi.

2. Myöntötapa: luettaneen
3. Ehtotapa: luettaisiin
4. Toiwotapa: luettakoon
5. Käskytapa: tuettakaan.

6. Nimitapa.
Gnsimäinen nimitapa.

Osanto: luettaa
Muutanto: luettaaksi.

Toinen nimitapa.
Asunto: luettaessa
Anmnto: luettaen.

Kolmas nimitapa.
Omanto i luettaman
Asunto: luettamassa
Lähdentö: luettamasta
Menemö: luettamaan
Siwunto: luettamalla
Otanto: luettamatta
Wajanto: luettamatta,

Neljäs nimitapa.
Nimentö: luettaminen
Osanto: luettamista.

Wiides nimitapa.
Siwunto: luettamaistlla
Otanto: luettamaistlla.

7. Laatutapa.
Gnsimäinen laatutapa.

Nimentö: luettawa
Omanto: luettaman
Osanto: luettawaa
Asunto: luettamassa.

Toinen laatutapa.
Nimentö: luettu
Osanto: luettua
Omanto: luetun
Asunto: luetussa

j. n. e.
-Esimerkiksi käytettäköön: Wien, tuiwcm, meistän, pusken ja mittaan.

Aputeh dikkö.
Kaikkia waiheitaan eiwät tekosanat päätteillään lyken? lausu-

maan; sentähden käytetään täksi tarpeeksi apulehdilöitä.

10
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Aian aputehdiköitä owat olen ja tulen. Esim. Olen syö-
nyt cwääni. Tulen onkimaan mateita.

Tawan apntehdikkö on lienen. Esim, Lienen puhunut lii-
koja, - Mielii löytyy monta muuta teliättöminä täytettyä, mah-
dollisuutta ja wälttämättömyyltä merkitsemiä aputehdikköä, E-
sim. Kelpaa su» syödä, Poian täytyy oppiman.

M a aräsa n a.
Määrasanat owat semmosia sanoja, jotka likemmin määräämät

tekemisen eli omaisuuden paikalleen, alalleen tahi tawalleen.
Ne kuulumat teko-, laatu- ja määräsauoihin ja owat tetofanan
yhdistyksessä.

Paikan määrääjiä owat esim. kaukana, litillä, alhaalla,
ylhäällä y. m.

Aian määrääjiä owat esim. tänään, huomenna, silloin, tuo-
naan y. m,

Laadun määrääjiä owat esim, ilolla, mielellään, sukkelasti
y. m.

Syyn määrääjiä owat esim. nälästä, janosta, wilulta, pe-
lättääksensä y, m.

S i a s a n a.
Siasaua nimisanan yhdistyksessä määrää lahden esineen tahi

joulun tekemisen ja esineen keskinäisen waiheen. Niitä owat
fim. wastaan, ennen, »vieressä, alla y. m. Esim. Kirja on
pöydän alla.

Sidesana.
Sidesanoja käytelään lauseiden ja niissä yhdenlaisien jäsenien

yhdistämiseksi
Sidesanat jakauntuwat kahteen osaan: rinnastawiin ja alis-

tamiin.
Rinnastamat sidesanat yhdistäwät yhdenarwoisia lauseita

ja yhtäläisiä lauseen jäseniä. Ne jakaumat:
1, Ihdyttäwiin: ja, myös, siläpaiisi, setä että. Esim.

Minä ja sinä Setä seppä että suutari.
2. Waötustawiin: mutta, waan, taas, sitä wastaan, «pa,

-pä. Esim. Laulaisin, mutta en osaa.
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3. Grittäwiitt eli poistuttawiin: taikka, tahi, eli, jolo
wai, Esim. Lue taikka weisaa.

4, lohduttawiin: siis, senlähden, siksi, siispä. Esim. Kau-
nis täytös on siis kaikille mieleen.

5. Selittäwiin: toki, muka, näet, nimittäin. Esim. Hänsen sanoi; luuli, näet, etten sitä tiennyt.
Alitztawat sidesanat yhdistäwät siwulauscen päälauseesen;

niitä owat:
1. Aian sidesanat: lun, cnnenkun, loska. Esim, Rlä mene,

ennenlun minäkin kerkeän.
2. Laadun sidesanat: a) werrottawat: kun, niinlun, luin.

Esim. Sinun woisi on maukkaampaa, tuin minun-, b) seuruut-
tawat: niin että, niin jotta, että jotta. Esim. Lue
niin tarkasti, että sen huomaat!

3. Syyn sidesanat: a) syyn määräämät: sillä, koska, lun.
Esim En jaksanut nostaa, sillä se painoi paljon; b) tarkottawat:
jotta, että. Wiritä waltea, jotta näet; c) ehdottelewat: jos,
josta, jahka. tun. Esim. Jos lutisit. niin oppisit; d) myödyt-
täwät: ehta, ehkei, waitka, maitt'ei. Esim, Hän nauroi, waikla
kielsin.

Toinen osa.
Paljas lause.

(Paljaassa lauseessa ei ole muuta kun alus j» maine.)

Alus on nimisana, maine tekosana.
Yksikkö: Mies kyntää. Lintu lentää. Koira haukkuu. Myl-

ly pyörii.
Monikko: Tytöt lutewat. Warpuset muniwat. Niät Vanhe-

nemat. Maat wiheriöitsewät.
Alus on nimisana, maine aputehdikkö (on)

ja laatusana.
Msikkö: Lintu on kaunis. Sammalko on ruma. Pöytä on

matala. Ilma on lämmin.
Monikko: Kiwet owat towia. Karhut owat wätewät. Met-

sät owat wiheriäiset. i . /
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Alukset owllt asemosanoja, maineet
samoja kun edelläkin.

Miltö: Minä luen. Hän on wietas. Sinä iloitset. Hän on
sukkela.

Monikko: Me weisaamme. Te olette Maili. He owat hywil-
lään.

Rt. Kaswanut lause.
Alus, maine ja kohde.

(Kohde on se sana, johon tetosanalla sanottu tekeminen wailutt»».)

Mittö: Samuli karstaa willoja. Liisa halkoo puita. Hewo-
nen syö kauroja. Aurinko lämmittää maata.

Monikko: Hiiret söiwät leimat. Härät pemistiwät wiholaispe-
sän. Pojat polkemat laattiaa.

Aluksella on lisäntö.
Wsilkö: Kirkas aurinko paistaa. Tuo mies maksaa. Wiha-

nen koira haukkuu.
Monikko: Mpeät koirat puiewat. Paksut kankaat pitäwät.

Nämä sormet taipumat.

Maineella aian, paikan, laadun tahisyyn
määrääjä.

Lämmin aurinko eilen paisteli. Miehet tulemat huomenna.
Lalli rippuu naulassa. Märät waatteet tuiwawat saunassa.
Kello on hhwin kaunis. Nuo miehet söiwät aimostaan. Kerjä-
läiset eiwät woi nälältäan ruokaansa jäähdyttää. Lampaat juot-
simat pelosta.

Aluksella ja kohteella lisäntö, maineella
määrääjä.

Tuo mies jyrsii hiljakseen kowaa juustoa. Rikas mies raken-
taa päiwässä pulstean kartanon. Hywät ihmiset armahtamat pian
löyhää tarwitsewaista.
Kokonainen lausekin woi olla lisän: önä.
Mies, jota matkusti ulkomaille, jatoi tawaranja. Kalat, joita

nuotalla wedetään, owat pieniä. Eläimet, joita syödään, owat
puhtaita.
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Sitä asetta, jolla työ tehdään, sanotaan

walikappaleeksi.
Mies loi ojan lapiolla. Elätti itsensä käsillään. Kauhiste-

taan kunnian kruunulla. Kaloja ongitaan koukuilla.

Wälime r k i t.
Piste (.), kysymysmerkki (?) ja huudatusmerkki (!) kirjo-

telaan lauseiden loppuun.
Pilkku (,) kirjotetaan lauseiden wäliin, erottamaan niiden jä-

seniä toisistaan.
Puolipiste (;) erottaa talsi laweampaa päälausetta toisistaan,

etenki jos sidesana on pois jäänyt.
Kaksoispiste (:) asetetaan lainattuin tahi lueteltawain sa-

nain edelle, Esim. Hän sanoi: "älä mene."
Lainausmerkki ("—") kirjotetaan kahdenpuolen lainattawain

sanain. Kalso edellistä esimerkkiä.

Lyhentäin herra,Länkelän kieliopin mukaan laatinut.' Ilma-
joella, huhtikuussa 1873.

I. W,





Hinta! W penniä.


